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l’administració, sinó el que realment ocorre en els centres i 
poder acompanyar-los . I realment és el que està passant .
 Podem comparar si vol també l’inici de curs, del curs 
anterior i el curs actual, simplement amb les notes de premsa 
que pot haver llegit en els periòdics, i no només en això, 
sinó en la qualitat de la gent, en l’ambient que n’hi ha en els 
centres escolars, de moltíssima més il·lusió, de moltíssimes 
més ganes de treballar endavant (remors) perquè tenen les 
millors . . ., sí, sí, tenen les millors, tenen millors condicions 
que només fa un any, quan no fa ni quatre ni cinc mesos que 
estàvem .
 Per tant, s’ha notat el canvi, i tant que s’ha notat, i estem 
treballant perquè encara millore millor .
 Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 Passem a la pregunta número 75, formulada pel 
diputat Vicent Betoret Coll, del Grup Popular, al conseller 
d’Economia Sostenible, sobre el canvi de model econòmic .

El senyor Betoret Coll:

 Bé, senyor president .
 Membres del govern .
 Senyories .
 Senyor Climent, bona vesprada .
 Ens agradaria que mos explicara quines actuacions van 
a prendre des de la seua conselleria per tal de dur a terme el 
canvi de l’actual model productiu en la comunitat .
 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor diputat .
 A continuació, el conseller per a respondre a la pregunta .
 Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Senyor president .
 Senyor diputat .
 Diputades i diputats .
 En primer lloc, vull remarcar una altra vegada, no sé 
ja . . ., pense que és la tercera o quarta, la situació de la nostra 
economia, així com la de la societat valenciana, que estan 
en greu perill de perdre el tren del progrés econòmic i 
d’augmentar encara més els elevats nivells de desigualtat 
econòmica i social que actualment es pateixen .
 A aquesta situació s’ha arribat per encabotar-se en 
continuar desenvolupant un esgotat model productiu 
generador d’ocupacions amb baixes exigències de 
qualificació i baixos salaris, i un sector públic infrafinançat 
durant més de vint anys i que ha de tocar a la seua fi.
 En l’actualitat tenim un intens debat respecte a les 
limitacions del nostre model productiu i de la necessitat, per 
tant, d’un canvi de model . L’actual taxa d’atur supera el 20% 
i ens ha de fer conscients que la crisi ens ha afectat de manera 
molt més profunda que a altres indrets i que ens enfrontem 
a un problema d’estructura . I, per tant, és evident que aquest 
canvi requerirà de temps, com ja crec que ho hem comentat .
 Tal com vaig dir en la meua compareixença del 23 de 
setembre passat, cal apostar per un model d’economia més 
adient des del punt de vista d’equilibri social . En aquests 
moments tenim una piràmide totalment basculant on el 
sector primari i el sector de la transformació participen de 

manera supèrflua del nostre PIB. I, en canvi, un sector 
terciari molt potent, però també molt oscil·lant .
 És evident que el nostre repte principal és generar 
ocupació de qualitat i estable per tal de poder regenerar 
el benestar social i la cohesió social i d’eixa manera crear 
riquesa .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 Per a continuar formulant la pregunta, té la paraula el 
senyor Vicente .

El senyor Betoret Coll:

 Senyor Climent, efectivament, vosté ha fet una anàlisi 
profunda de quina és la situació, però la pregunta era: quines 
actuacions va a emprendre des de la seua conselleria per 
a canviar l’actual model? Per tant, evidentment no m’ha 
respost .
 No m’ha respost a açò, com tampoc va respondre l’altre 
dia a una pregunta molt clara que jo li vaig fer, concretament 
el dia 15, quan tinguí l’oportunitat de preguntar-li sobre estes 
qüestions, i li vaig formular una pregunta relacionada en 
l’empresa Bosal Sagunt, Camp de Morvedre . Vosté en aquell 
moment tampoc va contestar i pensem que és un assumpte 
capital .
 Vostés van guardar silenci sobre este tema, un tema 
important perquè estem parlant de més de dos-centes 
famílies i, per tant, no mos pareix correcte que esta gent se 
quede sense resposta .
 No obstant, tampoc mos estranya que no hi haja resposta 
donat que fa més de cent dies que el molt honorable senyor 
president, el senyor Puig, ha sigut incapaç de trobar un 
buit en la seua agenda per a rebre el comité d’empresa 
d’esta important empresa del Camp de Morvedre, valga la 
redundància . No sabem si és perquè no té res a dir-los, o és 
que no té res a proposar-los o que no sàpia què dir-los .
 El que seria interessant és saber, després del que 
coneguérem la setmana passada, que el Grup Popular al 
Senat va aprovar una esmena als pressupostos per a posar 
un milió d’euros en la comarca de Camp de Morvedre 
per a reindustrialitzar esta comarca afectada per diversos 
expedients de regulació d’ocupació . . . El que sí que sabem és 
que eixa partida tindrà una dotació d’un milió d’euros i ens 
agradaria saber exactament quants diners pensen destinar 
vostés per a esta mateixa mida que va iniciar en este cas 
el Govern d’Espanya . Espere que en esta ocasió me puga 
contestar perquè és un tema important .
 N’hi ha moltes coses que no coneguem del seu model . 
La veritat és que no aconseguírem endevinar-lo en la seua 
compareixença, a la qual vosté s’ha referit, i tampoc a través 
dels mitjans de comunicació en les distintes entrevistes que 
vosté ha anat concedint als mitjans de comunicació .
 No sabem a què es referix quan parla de canvi de model 
productiu . Sense ànim de ser atrevit, el canvi de model 
productiu s’ha produït ja . El conjunt d’Espanya, de la 
Comunitat Valenciana, deixà de destruir ocupació per a 
començar a crear llocs de treball i començar un procés de 
recuperació, que hui comença a ser una realitat gràcies a 
polítiques econòmiques encertades .
 Este ha sigut el canvi polític, passar de la crisi a la 
recuperació . No obstant, continuem sense conéixer quin 
és el model que vostés proposen, quines són les propostes 
que vostés posen damunt la taula i quin és el full de ruta 
que vostés tenen previst per a portar a terme este canvi de 
model . Perquè no pareix que siga una cosa molt coherent 
quan, a pesar que vosté em va dir que en projectes com 
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Puerto Mediterráneo, Ikea Alacant i Parque Alcoinnova 
estan en marxa, no pareix que siga la informació que té tot 
el món . Perquè, per exemple, hui pot llegir vosté un article 
de l’alcalde de Paterna, en el diari Levante, on me dóna la 
sensació que no té molt clar que no se li vaja a paralitzar i a 
impedir esta important empresa s’instal·le al seu terme .
 Per tant, m’imagine que, ara que vosté ha tingut 
l’oportunitat de poder acompanyar el senyor Christian 
Felber, profeta de l’economia del bé comú, mos siga capaç 
d’explicar-nos ací, hui, en què va a consistir l’actuació de 
la conselleria, quin va a ser el full de ruta i de quina manera 
anem a aconseguir eixe ansiat, almenys per vostés, canvi de 
model productiu .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Betoret .
 Per a respondre a la qüestió, té la paraula el senyor 
conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Gràcies .
 I també m’agradaria que, per vostés, no?, no sols per 
nosaltres, per vostés també, siguera benvingut .
 Mire, vaig a dir-li, cinc potes, cinc potes importants en el 
canvi d’eixe model productiu que volen engegar .
 Canvi de model energètic . Perquè siga sostenible, capaç 
de compatibilitzar el progrés i la perseveració del nostre 
entorn i l’augment de la productivitat de les empreses . Pels 
notables beneficis que genera l’autoconsum, va a rebre 
suport prioritari de l’agenda energètica de la conselleria, a 
pesar dels entrebancs que està posant el govern central del 
seu partit, crec, no?
 Fa poquet, fa poquet van traure un decret on realment ens 
vetaven les possibilitats per tirar endavant, pensem que una 
eina importantíssima perquè el nostre model productiu i la 
nostra productivitat siga més eficient. I resulta que no sabem 
per què o probablement sí, probablement el dia 20 el senyor 
ministre haurà de buscar una porta giratòria, i resulta que el 
recurs més important que tenim en este territori ens el veta . 
Hi ha països com França, el Regne Unit, Polònia, Alemanya, 
que tenen més megawatts que nosaltres amb menys recursos . 
Vostés s’ho hauran de mirar .
 Segona aposta . Aposta decidida per la reindustrialització 
del nostre territori amb el suport de la creació i 
desenvolupament de les empreses, en especial les pimes i 
l’economia social . Amb açò esperem efectes directes en el 
nivell d’ocupació i la retenció del talent, en especial dels 
nostres joves, ja que a hores d’ara sembla que ens estem 
formant perquè se’n vagen a qualsevol lloc a treballar .
 Aposta decidida per l’exportació o la internacionalització . 
És important .
 El foment de la cultura de la innovació i que de fet ja 
hem començat . Tenim un Consell que va engegar-se per 
a intentar coordinar tot allò que hem desoptimitzat durant 
molt de temps, com són els instituts tecnològics, com són les 
universitats, com són les empreses, com és l’administració . 
I tot això ho hem de coordinar perquè el coneixement en les 
nostres empreses done més eficiència.
 I, per últim, la quarta pota importantíssima per a nosaltres, 
valors, valors . Això és el que cal posar . Valors com la 
inclusivitat en tot allò que fem, en tot el model productiu, 
la igualtat, la sostenibilitat, la justícia social, la solidaritat, 
la transparència . Això ha de ser bàsic en eixe nou model 
productiu .

 I vosté prompte podrà vore els pressupostos i que segur 
que vorà alguna partida important també per Bosal i també 
per a començar a treballar en totes i cadascuna de les potes 
que li acabe de dir .
 I, per un altre costat, l’invite a que faça menys cas de la 
premsa i que demane els informes pertinents on toque per 
a que vosté puga estar enterar de com estan cadascun dels 
projectes que estan seguint tot el procés administratiu .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 A continuació la pregunta número 104, que formula el 
diputat Alberto García… Perdó, perdó .
 La pregunta número 27 de la diputada Concepción Andrés, 
a la consellera d’Igualtat, sobre la llei de dependència .

La senyora Andrés Sanchis:

 Gracias, presidente .
 Buenas tardes .
 Señora vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas .
 El conseller Cabré se despidió pidiendo perdón a los 
usuarios de los servicios sociales . La consellera Zaplana, 
seis meses antes de marcharse, dijo que iba a resolver 
18 .000 expedientes que estaban pendientes de personas 
dependientes . No pudo cumplir esa promesa . Lo bien 
cierto es que en el mes de junio, cuando salieron los datos 
del ministerio, pudimos comprobar que la Comunidad 
Valenciana estaba a la cola en prestaciones de la ley de la 
dependencia . Solamente un 0,83% de la población, 42 .000 
personas, tenían ese derecho, prácticamente la mitad en 
porcentaje al resto de otras comunidades españolas .
 Nos gustaría saber, teniendo en cuenta cuál es la 
reducción, además, tan importante que en estos tres últimos 
años ha hecho el estado a lo que es la financiación de los 
servicios sociales en la Comunidad Valenciana, según 
el informe del Observatorio de la Dependencia, y que a 
nosotros porcentualmente, si somos un 10%, eso quiere 
decir que se nos ha minorado en 500 millones de euros, pese 
que al gobierno del Partido Popular no dijo nada, no hubo ni 
una sola queja al respecto . . . Me gustaría saber, pese a esas 
dificultades económicas con las que nos hemos encontrado, 
pero sí atendiendo a ese pacto de priorizar lo que son las 
necesidades de las personas, ¿cuáles son las medidas que se 
han puesto ya en marcha o que se van a poner para garantizar 
la efectiva aplicación de la ley de la dependencia?
 Muchas gracias, señora vicepresidenta .

El senyor president:

 Moltes gràcies, il·lustre diputada .
 Per a respondre a la pregunta . Quan vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 Gràcies, president .
 Disculpe, li done l’esquena, però és que és complicat açò .
 Mire, del primer que férem el nou govern del botànic 
quan aplegàrem en juliol va ser augmentar unes partides, 
efectivament, per a despesa social . I una gran part d’eixa 
despesa va ser precisament les prestacions econòmiques de 
dependència i impuls de resolucions de noves prestacions .
 Fins ara s’ha regularitzat el pagament de la nòmina de 
prestacions amb la posada al dia del seu pagament . Sap vosté 
que el govern antic el que feia era pagar amb dos mesos de 


